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روز پتروشیمی فرصتی برای تبیین 
مسیر آینده صنعت

محمدرضا حیدرزاده
مدیرعامل شرکت پلیمر آریاساسول

اهمیت صنعت پتروشـــیمی بویژه در ایران اسلامی 
دیگر بر کســـی پوشیده نیســـت. صنعتی که تا چند 
ســـال پیش در چشـــم عامه چندان شـــناخته شده 
نبـــود، حـــالا اثبات کـــرده که نقشـــی حیاتـــی برای 
اقتصـــاد ایرانیـــان دارد، بـــه جرأت می تـــوان گفت، 
اکنـــون زندگـــی تمامـــی افـــراد این مـــرز و بـــوم به 
توســـعه ایـــن صنعت درخشـــان گره خورده اســـت. 
صنعتی که بدون شـــک پیشـــرفت خـــود را مدیون 
بـــاور، مقاومـــت و تـــلاش ملـــت ســـرافراز همیـــن 

ســـرزمین است.
اکنون در آســـتانه ســـالگرد روز پتروشـــیمی، علاوه 
بـــر آنکـــه فرصتی بـــرای بالیدن بـــه ایـــن صنعت پر 
افتخـــار ایرانیـــان فراهـــم می آید، باید بـــا همفکری 
و هم افزایـــی مســـیر توســـعه ایـــن صنعـــت مهم را 
هموار کنیـــم و به این مهـــم واقف آییم که توســـعه 
این صنعت در گرو توســـعه زنجیره ارزش آن است.

روز هشـــتم دی ماه که بـــا تصویب شـــورای فرهنگ 
عمومی کشـــور در ســـال 1392 به عنوان روز صنعت 
پتروشـــیمی نام گذاری شده اســـت، همچنان که در 
ســـال های اخیر نقش پـــر اهمیت صنعـــت را با این 
نام گـــذاری تبییـــن کـــرده، می تواند فرصتـــی برای 
گردهمایی اندیشمندان، بزرگان و سیاست گذاران 
فراهـــم آورد تـــا بـــرای آینـــده ایـــن صنعـــت و ادامه 
پیشـــگامی پتروشیمی کشـــور در بین ســـایر رقبا به 

تبادل نظـــر بپردازند.
صنعت پتروشـــیمی کشـــور به عنـــوان پیشـــگام در 
صـــادرات غیـــر نفتـــی جایگاهـــی اســـتراتژیک در 
اقتصاد کشـــور بویژه در ســـال های تحریم داشـــته 
اســـت. درک ایـــن مهـــم بـــا فرهنگ ســـازی و تأکید 
تصمیم ســـازان، می تواند به تســـریع تکمیل زنجیره 
ارزش و شـــتاب ســـرمایه گذاران برای توسعه صنایع 
تکمیلـــی بینجامـــد. تنهـــا در این صورت اســـت که 
می توان اشـــتغالزایی، توســـعه صادرات محصولات 
با ارزش  افـــزوده بالاتر و در نتیجه ارزآوری بیشـــتر و 
رونـــق اقتصادی کشـــور را در آینده تداوم بخشـــید.

آگاهان واقف بـــر این موضوع بخوبـــی می دانند که 
بـــرای نیل به این هـــدف باید جایگاهـــی بالاتر برای 
صنعت پتروشـــیمی کشور قائل شـــد، جایگاهی که 
قطـــع به یقیـــن بی نتیجـــه نخواهد بـــود و می تواند 
آینده اقتصادی و سیاســـی ایران اسلامی را محکم تر 

از گذشـــته تثبیت کند.
به طـــور قطـــع تحقق ایـــن هـــدف نیازمنـــد تعامل 
صنعـــت پتروشـــیمی و سیاســـتگذاران آن اســـت. 
هلدینگ هـــا و شـــرکت های پتروشـــیمی بایـــد بـــا 
تحقیق بـــرای نیازهای داخلی و صادراتی کشـــور در 
مسیر توســـعه و جذب سرمایه های کشـــور برآیند و 
از طرفـــی با تقویـــت بخش های بازرگانـــی خود برای 
جـــذب ســـهم بیشـــتری از بازار پـــر رقیـــب صنایع 
پتروشـــیمی جهان بـــرای تثبیت و توســـعه جایگاه 

خـــود گام بردارند.
افزایش میـــزان تولید و ارتقـــای کیفیت محصولات 
تولیدی، حداقل انتظاری اســـت که از شـــرکت های 
تولیدکننـــده محصولات پتروشـــیمی مـــی رود. درک 
جایگاه سرمایه های انســـانی، به روزرسانی تجهیزات 
و حفـــظ یکپارچگی آن، اســـتفاده از سیســـتم های 
اتوماســـیون هوشـــمند و بهره گیـــری از دانش روز و 
ارتقا آموزش هـــای کارکنان دیگر گزینه هایی اســـت 
کـــه فعالین این صنعت باید بـــرای درک و ارتقای آن 

کنند. تلاش 
اســـتانداردهای بین المللـــی و در  از  بهره گیـــری 
معـــرض ممیـــزان مطـــرح بین المللی قـــرار دادن 
عملیـــات تولید و صـــادرات شـــرکت ها می تواند به 
تضمین جایگاه شـــرکت ها در بازارهای بین المللی 
کمـــک کنـــد. حضـــور در رویدادهـــای بین المللی 
از جمله نمایشـــگاه های پتروشـــیمی و پلاســـتیک 
دیگـــر فرصتـــی اســـت کـــه می تـــوان از آن بـــرای 
ارتقـــای جایگاه شـــرکت های پتروشـــیمی به لحاظ 
کیفیت محصـــولات، یافتـــن بازارهـــای جدید و... 

بهـــره گرفت.
همچنین شرکت های صاحب دانش و فناوری های 
روز، بایـــد بـــا نگاه به صنعـــت پتروشـــیمی به عنوان 
جامعـــه یکپارچـــه برای ارتقـــای دیگر شـــرکت های 
مشـــابه خـــود گام بردارنـــد و بومی ســـازی صنعت و 
دانش روز را ســـرلوحه فعالیت خود قـــرار دهند که 
تداوم توســـعه این مســـیر در  گرو هم افزایی است.
از طرفـــی ایران اســـلامی بـــا دارا بـــودن منابع غنی 
نفـــت و گاز بایـــد متوجـــه تهدید آلایندگـــی صنایع 
خود باشـــد. همین امـــر در ســـال های اخیر صنایع 
پتروشـــیمی را بـــر آن داشـــته اســـت که به ســـمت 
صنایع ســـبز و غیر آلاینده گام بـــردارد، البته هرچه 
بـــرای ایـــن مهم تـــلاش شـــود، همچنان جـــای کار 
بیشـــتری می طلبد و صنایع در کنـــار حفظ محیط 
زیســـت اطراف خود بایـــد به جایگاهی دســـت پیدا 
کنند کـــه بـــرای ارتقـــای کیفیـــت آن در مواجهه با 
شـــدت گرفتن تغییرات اقلیمی حـــرف برای گفتن 

داشـــته باشند.
می  توان این نقش را در بســـتر مسئولیت اجتماعی 
شـــرکت ها به عنـــوان وظیفـــه شـــرعی و قانونـــی 
تعریف کرد. جوامـــع محیط هـــای پیرامونی صنایع 
به عنـــوان صاحبـــان و ذی نفعـــان اصلـــی منابـــع 
کشـــور، حقی بزرگ بر گـــردن اقتصاد کشـــور دارند. 
توانمندسازی ســـاکنین و ارتقای مهارت های زندگی 
آنهـــا به فراخور محیط زندگی آنها، تحقیق و کشـــف 
محرومیت هـــا و تـــلاش بـــرای رفـــع آن، آمـــوزش و 
مهارت آموزی بـــرای تحقق آینده بهتـــر، همه و همه 
در قالب مسئولیت های اجتماعی به عنوان بخشی 
از وظایف صنایع در هر محیطی محقق می شـــوند.

امید مـــی رود با اتکا به مدد خداونـــد متعال، همت 
و تـــلاش مـــردم این مرز و بـــوم و در ســـایه منویات 
مقـــام معظـــم رهبـــری بـــا عزمـــی جدی تـــر در این 

مســـیر گام برداریم.

 
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی 
از برنامه افتتاح راه آهن اردبیل با سفر 
استان  ایــن  بــه  رئیس جمهور  بعدی 
امسال خبر داد. عملیات  پایان  تا  و 
اجرایی راه آهن اردبیل -میانه به طول 
1۷۵ کیلومتر از سال 13۸۴ شروع شد. 
این پروژه تا سال 139۶ به کندی پیش 
می رفت که در آن مقطع با تأمین اعتبار 
لازم از محل فاینانس بانک ملی اجرای 
این طرح شتاب گرفت و قرار شد سال 
به بهره برداری برسد ولی تکمیل   99
ح طبق بــرنــامــه زمــان بــنــدی  ــر ــن ط ای
پیش نرفت. با شروع فعالیت دولت 
سیزدهم تکمیل راه آهن اردبیل- میانه 

در دستور کار قرار گرفت.
وزیر راه و شهرسازی در نشست بررسی 
اردبیل –  راه آهــن  اعتباری  مشکلات 
میانه در ایستگاه راه آهن اردبیل اظهار 
۷00 میلیارد تومان برای  کــرد: هــزار و 

تکمیل پروژه راه آهن نیاز است.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه ۵00 
متر لاینینگ و ۴3 کیلومتر ریل گذاری 
ــادآور شد:  پــروژه باقی مانده اســت، ی
از پروژه های  اردبیل   - ــن میانه  راه آه
مهم وزارت راه و شهرسازی و مطالبه 
ــت و دولـــت تلاش  مـــردم اســتــان اس
می کند هر چه سریع تر این پروژه را به 

اتمام برساند.
 بذرپاش خاطرنشان کرد: سعی ما بر 
این است که با تأمین اعتبارات از منابع 
مختلف این پروژه را تا پایان سال جاری 
به اتمام برسانیم. سفر رئیس جمهور 
به استان به تکمیل راه آهن منوط شده 
است، ضروری است با تأمین اعتبارات 
لازم در موعد مقرر راه آهن تکمیل شود 

تا سفر رئیس جمهور هم تحقق یابد.
 سید حامد عاملی استاندار اردبیل هم 
در این نشست گفت: پنج سازه ملی 
در پروژه راه آهن میانه - اردبیل وجود 

دارد و در حال حاضر نقاط گلوگاهی 
تمام شده و پروژه به ایستگاه پایانی 

رسیده است.
عاملی با بیان اینکه تاکنون پنج هزار 
تن ریل در این پروژه به کار رفته است، 
تأمین  راستای  کــرد: در  خاطرنشان 
منابع مورد نیاز این پروژه هفته گذشته 
200 میلیارد تومان واریز شد و امروز هم 
100 میلیارد دیگر بین  از سوی خزانه 

پیمانکاران توزیع می شود.
استاندار اردبیل اظهار کرد: راه آهن 
علاوه بر خدمات مسافربری، در بخش 
اقتصادی بسیار حائز اهمیت است و 
راه اندازی آن در استان منجر به توجیه 
اقتصادی، سرمایه گذاری های بخش 

خصوصی در استان خواهد شد.
راه آهن به عنوان یکی از زیرساخت های 
به  استانی  و  کشور  هر  توسعه  اصلی 
شمار می رود. این نوع از حمل و نقل 
به واسطه حجم و میزان جابه جایی 
بار و مسافر، صرفه جویی در مصرف 
سوخت و زمین مورد نیاز برای احداث 

آن از بهترین زیرساخت های عمرانی 
به شمار می رود.

عملیات اجرایی راه آهن میانه - اردبیل 
از  تاکنون  ــرا شــده و  12 قطعه اج در 
1۷۵ کیلومتر مسیر راه آهن، عملیات 
1۵0 کیلومتر اجرا شده و  ریل گذاری 
تکمیل آن منوط به تأمین اعتبارات 
مشابه  مختلف  مــحــل هــای  ز  ا لازم 
فاینانس بانک ملی سال های گذشته 

و یا تهاتر نفت است.
از ابتدای دولت سیزدهم این طرح در 
اولویت قرار گرفت و در کنار فاینانس 
سفر  در  تــومــان  میلیارد   ۵00 بانکی 
ح اختصاص  رئیس جمهور به این طر
پیشرفت  گذشته  ســال   2 در  یافت. 
فیزیکی راه آهن از ۴0 درصد به بیش از 

90 درصد رسید.
راه آهن اردبیل با هدف اتصال استان 
اردبیل به شبکه ریلی کشور و تسهیل 
عبور و مرور مسافران، توسعه استان 
اردبیل، افزایش ایمنی، کاهش مصرف 
سوخت و حمل مواد اولیه مورد نیاز 

ــن اردبــیــل از بنادر  کــارخــانــه ذوب آهـ
جنوبی احداث شده است.

وی پیشرفت قطعات مختلف راه آهن 
اردبیل – میانه را 9۴ درصد و زیرسازی 
آن را 9۵ درصد اعلام کرد و ادامه داد: 
در چهار قطعه برخی فعالیت ها باقی 
مانده تا ما بتوانیم این پروژه را تا آخر 

امسال تحویل دهیم.
شرکت  مدیرعامل  خادمی،  خیراله 
توسعه و زیرساخت های وزارت راه و 
شهرسازی نیز به عنوان متولی ساخت 
راه آهن اردبیل گفت: حجم عملیات 
متر  میلیون   3۶ شــده  انجام  خاکی 
23۶ هــزار متر  مکعب است که تنها 

مکعب آن باقی مانده است.
 وی به پیشرفت 9۸ درصدی ایستگاه 
اردبیل و 92 درصدی ایستگاه فیروزآباد 
اشاره کرد و گفت: در مجموع پروژه 
بعد از گذشت 1۸ سال تا پایان امسال 
آماده بهره برداری خواهد شد به شرط 
آنکه تأمین اعتبار مورد نیاز انجام شود.
ــل شـــرکـــت تـــوســـعـــه و  ــامـ ــرعـ ــدیـ مـ

گزارش

زیرساخت های وزارت راه و شهرسازی 
کل مطالبات پیمانکاران را یک هزار و 
۷00 میلیارد تومان اعلام کرد و افزود: 
دولــت سیزدهم امسال بــرای توسعه 
از  اردبیل بیش  ــن  راه آه بزرگراه ها و 
900 میلیارد تومان منابع  یک هزار و 
اختصاص داده اســت. قــرار اســت از 
محل اسناد خزانه ۷۵0 میلیارد تومان 
اعتبار به این پروژه اختصاص یابد که 
با تأکید وزیر راه و شهرسازی امیدواریم 

این منابع مالی نیز تزریق شود.
 

رشد 100 درصدی ترانزیت ایران و 
آذربایجان

ــازی به  ــرس ــه ــر راه و ش ــ بــا ســفــر وزی
شاهین  حضور  با  همچنین  اردبــیــل 
یر  نخست وز ن  ــاو ــع م ــف  ی مصطفی 
جمهوری آذربایجان به عنوان رؤسای 
کمیسیون های مشترک همکاری های 
اقتصادی ایران و جمهوری آذربایجان 
ــل جــدیــد مـــرزی اتــومــبــیــل رو روی  پ
رودخــانــه آستاراچای در مــرز آستارا 

افتتاح شد.
آیــیــن  در  شـــهـــرســـازی  و  راه  ــر  ــ وزیـ
بــهــره بــرداری از روگـــذر موقت پایانه 
مرزی آستارا اظهار کرد: سیاست دولت 
سیزدهم توسعه ارتباطی با همسایگان 

است.
وزیر راه و شهرسازی از ترانزیت حدود 
یک و نیم میلیون تن کالا بین دو کشور 
ایــران و آذربایجان خبر داد و اضافه 
کرد: توسعه روابــط ایــران و جمهوری 
آذربایجان در بخش های مختلف مورد 

تأکید دو طرف است.
بذرپاش با بیان اینکه شبکه ترانزیتی 
کشور تقویت می شود، گفت: احداث 
پل روگــذر موقت پایانه مرزی آستارا 
این  در  را  ــردد  ت مشکلات  از  بخشی 

منطقه رفع می کند.

وی با اشاره به اینکه پایانه مرزی آستارا 
اســت،  گیلان  قدیمی  پایانه های  از 
افزود: این پایانه گنجایش و ظرفیت 
پاسخگویی نیازهای امــروز را نــدارد و 
احداث زیرساخت های جدید مرزی 

مورد تأکید است.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه پل 
قدیمی آستارا باید مقاوم سازی شود، 
قدیمی  پل  ظرفیت  افزایش  گفت: 

پایانه آستارا در دستور کار قرار دارد.
و  اینکه جابه جایی  بیان  با  بذرپاش 
ترانزیت کالا بین ایران و آذربایجان دو 
برابر می شود، گفت: رشد 100 درصدی 
ایــران و جمهوری  ترانزیتی دو کشور 

آذربایجان دور از دسترس نیست .
به  اتومبیل رو آستاراچای  مــرزی  پل 
با  30.۶ متر  و عــرض  ۸9 متر  طــول 
اعتبار ۵.۸ میلیون یورو در حد فاصل 
۵0 متری ضلع شمالی پل ریلی آستارا 
توسط طرف آذربایجانی احداث شده 
این  از  خالی  کامیون های  تــا  ــت  اس
پایانه  به  موقت  دسترسی  راه  و  پل 
مرزی موقت آستارا، وارد کشور شوند. 
کامیون های پر از پل و پایانه قدیم برای 
برگشت استفاده می کنند. همچنین 
آستارا  موقت  زی  ــر م پایانه  محوطه 
ایمن سازی  کامیون ها  حضور  ــرای  ب
شده اســت. از طرفی در مسیر تردد 
راه بند  تقاطع،  سر  بر  نیز  کامیون ها 

نصب شده است.
پایانه مرزی موقت آستارا و راه موقت 
جمهوری  با  توافق  طبق  دسترسی، 
انتقال کامیون های  بــرای  آذربایجان 
پایانه مرزی موقت و انجام  خالی به 
رویه های مرزی در محل منتهی الیه 
ارتقای  نیز  پــل جدید آســتــاراچــای و 
و  قدیم  پایانه های  عملکرد  مجموع 
۸00 دستگاه کامیون  جدید به حدود 

در روز احداث شده است.

ساخت یک میلیون و 930 هزار مسکن نهضت ملی 
در سفر وزیر راه و شهرسازی به استان اردبیل همچنین عملیات اجرایی 2۸ هزار 

واحد نهضت ملی مسکن در این استان آغاز شد و ساخت واحدهای نهضت 
ملی مسکن در سراسر کشور از یک میلیون و 930 هزار واحد عبور کرد.

وزیر راه و شهرسازی در خصوص اجرای نهضت ملی مسکن گفت: با دستور 
رئیس جمهور، نرخ سود تسهیلات مسکن از 23 درصد به 1۸ درصد کاهش یافت 

که هنوز این سود نرخ تسهیلات برای مردم زیاد است. بنابراین در توافقی که با 
بانک مرکزی داشتیم در تلاش هستیم تا نرخ سود تسهیلات کاهش یابد.

وی عملکرد نظام بانکی در ۶ ماه گذشته را مناسب ارزیابی کرد و گفت: عملکرد 
بانک ها در ۶ ماه گذشته رشد خوبی داشته اما کافی نیست و باید تقویت شود. 

طبق قانون نظام بانکی پرداخت تسهیلات به بخش مسکن باید به  حد مطلوبی 
برسد.

برش

بنگاه

•اخیراً رئیس کل بانک مرکزی گفته است 
که طرح ریال برون مرزی ماه های زیادی 

است که در بانک مرکزی در حال بررسی 

است و با اجرایی شدن آن درخواست 

صادرکنندگان برای صادرات ریالی به 

افغانستان و عراق حل می شود. در این 

خصوص چه نظری دارید و آیا مبادله با ریال 

می تواند مشکلات تجار و بازرگانان کشور 

را حل کند؟

یکـــی از مهم ترین مشـــکلاتی کـــه تجار 

در مباحث اســـنادی و گمرکات داشتند، 
 مربـــوط بـــه دلار بود. اگر می خواســـتیم 
بر اساس ارز کشـــورهای هدف صادراتی 
مبادله تجـــاری داشـــته باشـــیم،  دامنه 
نوســـان آن بالا بود. بهترین شـــکل این 
بود که همـــکاری تجاری با همســـایگان 
در قالب ریال باشـــد. در چنین شرایطی 
موضـــوع تبدیـــل دلار به ریال، برگشـــت 
دلار، چگونـــه تاجـــر رفع تعهد کنـــد و... 

حـــل می شـــود. بـــر ایـــن اســـاس قابل 
پیش بینی اســـت کـــه با فراینـــد جدید، 
 مشـــکلات تجار در صادرات حل خواهد 
شـــد. این اتفاق یکـــی از آرزوهـــای تجار 
بـــود کـــه خوشـــبختانه از ســـوی بانـــک 
مرکـــزی در حـــال تحقق اســـت. یقیناً با 
فراینـــدی کـــه دولـــت ســـیزدهم در پی 
گرفته اســـت،  مشـــکلات صادرکنندگان 
کشـــور حل خواهد شد. با پذیرش ریال، 

مشـــکلات تعهدات ارزی و مبادلات مالی 
حل خواهـــد شـــد و عمـــلاً تحریم های 

صورت گرفتـــه، بی اثر می شـــود.

•این موضوع قابل تعمیم به سایر کشورها 
هست؟ یعنی می توان با سایر کشورها 

مبادلات ریالی داشت؟

اســـتفاده از ریـــال بـــا کشـــورهای قابل 
زمـــره  در  کـــه  اســـت  پیاده ســـازی 
همســـایگان ما باشند. با ســـایر کشورها 
ایـــن موضـــوع ســـخت تر خواهـــد بود و 
مســـتلزم هماهنگی های بیشتر است؛ 
لـــذا در کوتاه مدت می توانیم اســـتفاده 
از ریـــال را بـــا اکثر کشـــورهای همســـایه 
کـــه مبـــادلات تجـــاری بـــا آنهـــا داریم، 
عملیاتـــی کنیم؛  به خصوص روســـیه که 
میزان مبـــادلات تجاری ما با این کشـــور 
افزایشـــی اســـت. این امـــر مـــورد تأیید 
کارشناســـان و صاحبنظـــران اقتصادی 
هم هســـت. اســـتفاده از ریال می تواند 
میـــزان صـــادرات کشـــورمان را افزایش 
دهـــد و همچنین قدرت تجار را بیشـــتر 
کند. البتـــه باید به این نکتـــه هم توجه 
کرد کـــه کشـــور هـــدف صادراتـــی باید 
ریال ایـــران را بپذیـــرد. در حـــال حاضر 
بـــا مذاکـــرات صـــورت گرفته، عـــراق و 
افغانستان پذیرفته اند. اگر با روسیه وارد 
چنین فازی شـــویم،  خیلی از مشکلات 
پولـــی و بانکی حـــل خواهد شـــد و این 
امر حتـــی باعث جهش صـــادرات ایران 

به روســـیه می شـــود.
 

•با توجه به اینکه اخیراً یکسری از 
شبکه های خبری وابسته به امریکا اعلام 

کرده اند که برخورد گسترده علیه انتقال 

ارز امریکایی به ایران و سایر کشورهای 

تحریم شده خاورمیانه باعث شده ۱۴ بانک 

عراقی از انجام معاملات دلاری محروم شوند، 

آیا حذف دلار از مبادلات می تواند منجر به 

تقویت روابط تجاری شود؟

قطعـــاً این گونه خواهد بـــود. بانک های 
عـــراق به شـــدت زیـــر ذره بیـــن امریـــکا 
هســـتند؛ لـــذا همیـــن موضوع ســـبب 
می شـــود کـــه تجـــار نتواننـــد در بـــازار 
این کشـــور دوســـت و همســـایه حضور 
قدرتمندانه داشته باشند. دولت عراق 
تیرمـــاه طـــی بیانیـــه ای اعلام کـــرد که 
»اســـتفاده از پلتفـــرم الکترونیکی برای 
نقل و انتقالات خارجی، ایمنی و صحت 
تراکنش هـــای بانکـــی را در همـــه ابعاد 
مطابق با اســـتانداردهای بین المللی و 
قوانین مربـــوط به پولشـــویی و تأمین 
مالـــی تروریســـم تضمیـــن می کنـــد و 
فـــدرال رزرو و وزارت خزانـــه داری امریکا 
و نهادهـــای مالـــی بین المللـــی نیـــز 
عملکـــرد ایـــن پلتفـــرم را ســـتوده اند. 
بانک هـــای عراق کـــه معامـــلات دلاری 
را انجـــام می دهنـــد، می تواننـــد همـــه 
درخواســـت های حواله را پوشش دهند 
و بانک مرکزی عراق نیز قدرت پوشش 
بدون محدودیت و سقف این معاملات 
از  بانک هـــای تحریم شـــده  و  دارد  را 
معامـــلات دلاری و درخواســـت های آنها 
تنهـــا هشـــت درصـــد از کل حواله های 
)نقـــل و انتقـــالات( خارجـــی را شـــامل 
می شـــود.« لـــذا بـــا اســـتفاده از ریـــال 
می تـــوان مشـــکلات را کمتـــر کـــرد و به 
طور قطـــع ایـــن فرایند مورد اســـتقبال 
دولت عراق هـــم قرار خواهـــد گرفت. 
همچنین مشکلات تجار کشـــورمان با 
ورود به مرحله جدید تجاری )اســـتفاده 
از ریال(  به شدت کاهش خواهد یافت. 
موضوع پیـــش آمده را می توان در قالب 
تهاتـــر کالا بـــا کالا هم دید امـــا در قالب 

بانک های 
عراق به شدت 

زیر ذره بین 
امریکا هستند 

و همین 
موضوع سبب 

می شود که 
تجار نتوانند 
در بازار این 

کشور دوست 
و همسایه 

حضور 
قدرتمندانه 

داشته 
باشند؛ لذا 

با استفاده از 
ریال می توان 

مشکلات را 
کمتر کرد و 

به طور قطع 
این فرایند 

مورد استقبال 
دولت عراق 

هم قرار 
خواهد گرفت. 

همچنین 
مشکلات تجار 

کشورمان با 
ورود به مرحله 

جدید تجاری 
)استفاده از 

ریال(  بشدت 
کاهش خواهد 

یافت 

گفت وگو

 دیگر شاهد فعالیت بازارچه های مرزی 
ً
چرا ایده ایجاد بازارچه های مرزی در دولت گذشته متوقف شد و عملا

نبودیم؟
موضوعات متفاوتی باعث توقف فعالیت بازارچه های مرزی شد،  اما اگر بخواهم در یک جمله بگویم،  بدسلیقگی برخی 

از مدیران و دولت ها باعث شد که بازارچه های مرزی کارکرد خود 
را از دست بدهند.  اگر در  آن دوره به میزان منفعت و زیان بازارچه های 

مرزی دقت می شد، هنوز شاهد فعالیت بازارچه های مرزی بودیم. 
در هر کاری امکان بروز خطا و فساد وجود دارد اما نباید صورت 

مسأله آن را پاک کرد. به صرف اینکه در بازارچه های مرزی احتمال 
قاچاق وجود دارد نباید بازارچه های مرزی را تعطیل می کردیم؛ مگر 
اکنون قاچاق لوازم خانگی از بانه نداریم؟ قطعاً قاچاق وجود دارد. 

لذا با استمرار فعالیت بازارچه های مرزی می توانستیم شرایط را 
به مرور زمان ساماندهی کنیم. سؤال من این 

است که چرا دشمن تحریم می کند؟ هدف 
دشمن این است که با تحریم، کمبود کالا در 

کشور ایجاد کند و نارضایتی مردم را سبب شود؛ 
کمبود کالا خسارت بسیار بیشتری نسبت به 
گرانی کالا دارد. اگر کالا باشد اما گران، قطعاً 
خیلی بهتر از آن است که کالا نباشد؛ لذا در 

شرایط تحریمی باید به مقوله عنوان شده توجه 
مضاعف شود.

ـــرش بـ

قائم مقـــام ســـابق وزیـــر صمـــت در امـــور بازرگانـــی در گفت و گو با 
ح کرد »ایران« مطـــر

رونق تجارت ایران با عراق و 
افغانستان با تدبیر بانک مرکزی

دولت های گذشته در حذف بازارچه های مرزی بدسلیقگی کردند

طی سال های اخیر به خصوص از ســـال ۱397 تاکنون، تجار و فعالان اقتصادی 
که با کشـــورهای عراق و افغانســـتان همکاری مشترک داشـــتند، از چالش های 
ارزی صحبـــت می کردند و خواهان این امر بودند که سیاســـتگذاران مشـــکلات 
بانکی را حـــل کنند و همچنین شـــرایطی فراهم شـــود که تجـــار بتوانند با پول 
ملی طرفین همکاری داشـــته باشـــند. این درخواست ســـال ها عنوان می شد اما گوش شـــنوایی نبود که به این خواسته 
ح ریال  فعالان اقتصـــادی توجه کند. حال محمدرضا فرزین،  رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرده اســـت کـــه »مقررات طر
ح را آغاز کرده انـــد و به زودی در کل  بـــرون مـــرزی در بانک مرکزی تدوین شـــده و تاکنون یک یـــا دو بانک اجرای این طـــر
بانک های کشـــور این مهم عملیاتی خواهد شـــد.« تجار و فعالان اقتصادی از این خبر اســـتقبال گســـترده ای داشـــتند و 
امیدوار هســـتند با فرمولی کـــه بانک مرکزی در تبـــادل تجاری دنبال می کند،  بتـــوان میزان مبادلات تجـــاری را افزایش 
داد و در بازار کشـــورهای همســـایه نفوذ بیشـــتری هم پیدا کرد. در این خصوص با محمد صادق مفتح، قائم مقام ســـابق 

وزیر صمـــت در امور بازرگانـــی گفت و گویی انجام دادیم کـــه در ادامه می آید.

عکس: ایران

اتصال اردبیل به راه آهن تا پایان سال
اردبیل تا آخر امسال به شبکه ریلی کشور متصل می شود؛ این خط آهن علاوه بر خدمات 
مسافر، کالا را از جنوب به شمالغربی و کشورهای همجوار به صورت یکسره منتقل می کند

عکس: ایرنا

راه آهن اردبیل بعد 
از 1۸ سال، با تأمین 

اعتبارات تا پایان 
امسال به بهره برداری 

می رسد

قطار به اردبیل 
می رسد

ضریب تبدیلـــی که ریال اســـت.
 

•زمانی که وزارت بازرگانی با وزارت صنعت 
ادغام نشده بود،  شما پیشنهاد تهاتر کالا 

با کشورها را داده بودید، چرا این مهم در 

سال های بعد متوقف شد و دوباره در دولت 

سیزدهم احیا شد؟

بله، مـــا خیلی تـــلاش کردیم کـــه تهاتر 
کالا بـــا کالا بـــا کشـــورهای مختلـــف و 
به خصـــوص همســـایگان فعـــال شـــود 
و همچنیـــن بازارچه هـــای مـــرزی هـــم 
نقش آفرین شـــوند. این ایـــده از وزارت 
بازرگانی شـــکل گرفت و قرار بود بستری 
شـــود تا صادرات از طریـــق ریال صورت 
گیرد. متأســـفانه دولت های گذشته به 
بازارچه هـــای مـــرزی بها ندادنـــد و عملاً 
دیدیم کـــه اکثر آنها حذف شـــد چرا که 
دولت های گذشـــته روی خوشی به این 
ماجرا نشان ندادند. کماکان اعتقاد دارم 
کـــه بازارچه های مرزی یکـــی از ابزارهای 
قوی  تحریم شـــکن اســـت. در کنار این 
می توان به توســـعه و تســـهیل صادرات 

هم دســـت یافت.
 

•با این اوصاف اعتقاد دارید که با 
فعال سازی بازارچه های مرزی می توان 

تحریم ها را بی اثر کرد؟

بله. یکی از مؤثرتریـــن ابزارها در کاهش 
تبعات تحریم، فعال ســـازی بازارچه های 
مرزی اســـت. این بازارچه ها با فلســـفه 
بی اثرکـــردن تحریم هـــا ایجـــاد شـــده 
بودنـــد که متأســـفانه دولت هـــای قبل 
آن را غیرفعـــال کردند. بـــا همت دولت 
ســـیزدهم و بخش های مرتبط می توان 
بازارچه ها را فعال و با ســـرعت بر میزان 
صادرات کشـــور افزود. اگـــر بازارچه های 
مرزی فعال شـــود، عملاً تهاتـــر کالا هم 
عملیاتی می شـــود. در آن ســـال ها برای 
آنکه جلوی قاچاق کالا گرفته و مبادلات 
تجاری قانونمند شـــود، موضـــوع ایجاد 
بازارچه هـــای مـــرزی مطـــرح شـــد. در 
خیلـــی از مرزها چون عـــراق، ترکیه و... 
تجارت غیرقانونی )قاچـــاق(  وجود دارد 
ولـــی بـــا بازارچه هـــای مـــرزی می تـــوان 
قاچـــاق را کاهـــش داد. بایـــد پذیرفـــت 
کـــه هیچ کـــدام از مرزنشـــینان و مردم 
بـــه دنبـــال فعالیـــت و کار غیرقانونـــی 
نیســـتند و لذا اگـــر بســـترهای فعالیت 
فراهم شود، مرزنشـــینان از بازارچه های 
مرزی اســـتقبال وســـیعی خواهند کرد. 
بـــا بازارچه هـــای مرزی می تـــوان قاچاق 
کالا را کاهش داد. این موضوع در خیلی 
از کشـــورها در حال اجرا شـــدن اســـت. 
بـــر این اســـاس باید از تجربیـــات مفید 
کشـــورها اســـتفاده کنیم. در آن سال ها 
این اتفاق مثبت )ایجـــاد بازارچه مرزی( 
را بررســـی و منطبق بـــا قوانین خودمان 

آن را بومی ســـازی کردیم.


